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دو عضو هیئت رئیسه دانشگاه به صورت سرزده و شبانه سه شنبه 

12 مرداد 95 از اورژانس مجتمع بیمارستانی امام خمینی )ره( 

بازدید کردند.

در این بازدید دکتر یونسیان معاون پژوهشی و دکتر شریعتی 

معاون بهداشت دانشگاه به همراه وسکویی مدیر امور پرستاری 

دانشگاه از بخش های اورژانس 1 و 2 و ICU اورژانس این مجتمع 

دیدن کردند.

در حاشیه این بازدید دکتر شریعتی معاون بهداشت دانشگاه گفت: 

متأسفانه در اورژانس مجتمع بیمارستانی امام )ره( تعداد زیادی 

از مراجعین از شهرستان ها بدون اندیکاسیون با یا بدون پذیرش 

امشب  بیمارانی که  از  در خیلی  واقعاً  و  آمده اند  اینجا  به  خود 

بررسی کردیم مورد اورژانسی نداشتند و باید در بخش بستری 

می شدند ولی چون جای خالی در بخش ها وجود ندارد بیماران تا 

مدتی که جای خالی برایشان پیدا شود در اینجا اقامت می کنند. 

همچنین دلیل ارجاع بعضی بیماری های ساده از سایر مراکز به 

اینجا اصلًا روشن نیست. به همین خاطر بسیاری از مشکلاتی که 

اینجا وجود دارد منشأ و مبدأش جای دیگری است و همه این ها 

منجر به شلوغی و ازدحام اورژانس بیمارستان امام می شود که 

قطعاً این ازدحام می تواند نارضایتی بیماران را به همراه داشته و 

باعث سردرگمی و فرسودگی کارکنان شود.

بازدیدهای سرزده اعضا هیئت رئیسه از بیمارستان ها

مردم از بیمارستان های دولتی انتظار زیادی دارند
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بالایی دارند  انتظار  بیمارستان  این  از  این که مردم  بیان  با  وی 

افزود: این که بیمارستان بیش از ظرفیتش بیمار می پذیرد خوب 

اینجا می آیند می مانند تا در بخش تختی  نیست. بیمارانی که 

برایشان خالی شود. البته درجاهایی مثل ICU شاید بتوان پاره ای 

از مشکلات را با تأمین نیروی انسانی حل کرد خیلی از عوامل 

مؤثر بر کیفیت و کمیت ارائه خدمات در این مرکز بیرونی است.

در ادامه دکتر یونسیان معاون پژوهشی دانشگاه گفت: اولین نکته ای 

که در این بازدید برای من جلب توجه کرد ازدحام خیلی زیاد 

مراجعین بود که همه چیز را تحت تأثیر قرار داده بود. به طوری که 

ما سؤالات معمول بازدیدهای هیئت رئیسه مثل اینکه آیا بیمار، 

پزشک یا پرستار خود را می شناسد را تقریباً از یاد بردیم. ولی 

در ثبت مستندات تا آنجایی که بررسی کردم مشخصات حداقلی 

تقریباً ثبت شده بود.

وی بابیان این که هیچ قصوری در عملکرد پزشک، پرستار و یا 

حتی خدمه بیمار بر دیده نمی شد، افزود: ولی بااین همه ازدحام 

جمعیت من احساس می کنم بیماران مراقبت لازم که مورد انتظار 

ماست را دریافت نمی کنند. معاون پژوهشی دانشگاه همچنین از 

نکات مثبت این بازدید به کارت شناسایی همراه بیمار اشاره کرد 

و گفت: این کار ایده مناسبی بود که همراهان مجاز برای حضور 

در محیط را از همراهان غیرمجاز مشخص می کرد و به این ترتیب 

همراهان غیرمجاز به بیرون از بخش اورژانس هدایت می شدند. 

مورد دوم برچسبی بود که در تمامی صفحات پرونده درج شده 

که در صورت جدا شدن از پرونده، قابل شناسایی باشد.

در پایان خانم وسکویی مدیر امور پرستاری دانشگاه در این خصوص 

گفت: اورژانس مجتمع بیمارستانی امام خمینی )ره( همان طور 

که انتظار می رفت بسیار شلوغ بود. البته بخشی از این ازدحام 

ناشی از جابه جایی در حال انجام در اورژانس بیمارستان سینا بود 

که البته ساخت وساز در بیمارستان سینا تسریع خواهد شد ولی 

عمده بیماران مراجعه کننده مورد اورژانسی نداشته و خدماتشان 

انجام  شده و منتظرند تا جای خالی در بخش برایشان پیدا شود 

که این مدت گاه حتی ممکن است بیش از یک هفته به طول 

انجامد. این ازدحام در این ساعت با این تعداد پرستار و تخت با 

هیچ استانداردی مطابقت ندارد.

مدیر امور پرستاری دانشگاه با اشاره به اظهارات یکی از اساتید طب 

اورژانس بیمارستان امام )ره( مبنی بر مدت زمان پاسخگویی نتایج 

افزایش زمان در فرآیند پاسخگویی  اورژانس گفت:  آزمایش های 

آزمایش ها ممکن است در مراحل مختلفی اتفاق بیفتد که باید بررسی 

و رفع شود. یک مسئله دیگر این است که بیماران بعد از تریاژ در 

فاصله تشکیل پرونده و ویزیت توسط پزشک تا بستری در اورژانس به 

ناچار معطل می شوند که یکی از علل آن مربوط به کمبود نیرو است.
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توضیح اینکه در این بازدید دکتر رسولی مسئول فنی و زاغری 

سوپروایزر اورژانس هم حضور داشتند.

Á بازدید سدزده از بیهارستان آرش
بیمارستان  از  بازدید سرزده که چهارشنبه 6 مرداد 1395  در 

آرش انجام شد دکتر ابوالحسنی مشاور رئیس دانشگاه در حوزه 

روابط  و سرپرست  ریاست  دفتر  مدیر  پارساپور  دکتر  سلامت، 

از  درمان  معاونت  درمان  مدیر  دکتر شباب  و  دانشگاه  عمومی 

اورژانس و بخش های ویژه بیمارستان دیدن کردند.

دکتر ابوالحسنی در حاشیه این بازدید با اشاره به بازدید قبلی خود 

از این مرکز در تاریخ 30 فروردین 95، گفت: خوشبختانه مسائلی 

که در بازدید قبلی دیده شد رفع شده و وضعیت بیمارستان خوب 

و روبه پیشرفت است. در حال حاضر با توجه به یک سری تحولات 

در حوزه بیمارستان ها نیاز است نسبت به گذشته نکته بین تر 

باشیم. زمانی امکان این ریزبینی ها وجود نداشت و آنچه ما را 

به تراز بیمارستان های بین المللی و صاحب تکنولوژی می رساند 

توجه به همین نکات ریز است. به عنوان مثال در بازدید امشب 

در خصوص کنترل تجهیزات پزشکی به نظر می رسد مشاهدات، 

دقیق مستندسازی نمی شود. ضروری است چک لیست هایی تهیه 

و به کارکنان آموزش لازم داده شود اگرچه در این مرکز کارکنان 

در خصوص تجهیزات اطلاعات داشتند ولی جای کار زیادی دارد.

وی همچنین با تأکید بر آموزش مستمر کارکنان گفت: یکی از 

ندرتاً  است که  بازسازی صحنه هایی  مداوم  آموزش  کاربردهای 

اتفاق می افتد به منظور اینکه کارکنان تمرین کافی برای مواجهه با 

بحران را داشته باشند. به خصوص در بخش های ویژه اگر حادثه ای 

رخ دهد نیاز به سرعت و مهارت کافی دارد.

در ادامه دکتر پارساپور گفت: بیمارستان نسبت به بازدید قبلی 

که  و خوشبختانه مشکلاتی  بود  برخوردار  بهتری  از وضعیت 

پرستاران از حذف بخش NURSERY به آن اشاره می کردند رفع 

شده و از طرفی مسئله در کنار هم بودن تابلوی برخورد قضایی 

با توهین کنندگان به کارکنان و حقوق بیمار که در بازدید قبل 

دیده شد و به نظر من پیام های متضادی در ذهن مراجعین ایجاد 

می کرد در این بازدید برطرف شده بود. البته عملیات ساختمانی 

همچنان ادامه دارد که محدودیت هایی را در ارائه خدمات درمانی به 

مراجعین ایجاد کرده و با توجه به نکاتی که دکتر ابوالحسنی بیان 

کردند امیدواریم هر چه سریع تر این مشکلات هم برطرف شود.

در پایان دکتر شباب با اشاره به وضعیت مستندسازی و معرفی 

کادر درمان به بیمار گفت: نسبت به بازدید قبلی شرایط بسیار 

بهتر شده دستورات پزشک، تاریخ و مهر در پرونده ها به درستی 

ثبت شده، ولی کماکان در بعضی از پرونده ها ساعت انجام کاردرمانی 
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دقیق ثبت نشده که باید به آن دقت شود و در معرفی پزشک و 

پرستار به بیمار هم نیاز به کار بیشتری هست.

Á بازدید هیئت رئیسه از بیهارستان سینا
دانشگاه  اعضای هیئت رئیسه  دکتر مجدزاده  و  علیپور  دکتر 

 ICU چهارشنبه شب 27 مرداد 95 به طور سرزده از اورژانس و

بیمارستان سینا به همراه دکتر عباسی مدیر نظارت و اعتباربخشی 

معاونت درمان از بیمارستان سینا بازدید کردند.

در حاشیه این بازید دکتر مجدزاده، مشاور رییس دانشگاه حجم 

کاری بیمارستان سینا را قابل توجه خواند و گفت: این بیمارستان 

یکی از مراکز مهم کشور، تهران و دانشگاه است و به همین علت 

بیماران زیادی به آن مراجعه می کنند. از سوی دیگر در راستای 

اجرای طرح تحول نظام سلامت هم به لحاظ تغییرات فیزیکی 

مثل بهسازی اورژانس که در بیمارستان اتفاق می افتد و هم به 

لحاظ شرایط کاری کارکنان بار زیادی را در ارائه خدمات بالینی 

زیادی  به چشم می خورد تلاش  آنچه  بااین همه  ایجاد می کند. 

است که کارکنان در ارائه این خدمات انجام می دهند.

وی در ادامه با اشاره به انتظار کارکنان در پرداخت کارانه افزود: به 

نظر می رسد اطلاع رسانی مناسبی در سطح محیطی به همکاران در 

خصوص علل دیرکرد در پرداخت کارانه صورت نگرفته درحالی که 

این مسئله یک مشکل کشوری است که به دلیل تأخیر در منابع 

و مقدار کم آن اتفاق افتاده و ارتباطی با یک بیمارستان یا یک 

دانشگاه ندارد. بااین حال زمانی که دانشگاه علوم پزشکی تهران را 

با سایر دانشگاه های علوم پزشکی کشور مقایسه می کنید خواهید 

دید بااینکه مجموع عددی این قضیه برای دانشگاه بزرگ است 

ولی تلاش زیادی برای به هنگام کردن پرداخت آن می کند و 

سایر  به  نسبت  بهتری  وضعیت  کارانه  پرداخت  زمان  لحاظ  به 

دانشگاه ها دارد.

دکتر مجد زاده همچنین به عنوان نکته آخر گفت: باید در مورد 

اثربخشی اطلاعاتی که به لحاظ شاخص های آماری در بیمارستان ها 

تولید می شود، کار کرد تا از این طریق روند عملکرد بیمارستان ها 

تصحیح شود. فکر می کنم آمارهایی که به طورمعمول استخراج 

و در سطح کشوری و دانشگاه توزیع می کنیم باید به نحوی در 

اختیار صاحبان فرآیندهای ارائه خدمات درمانی در مراکز قرار 

بگیرد تا در حقیقت بازخورد داشته و بتوانند از وضعیت شاخص ها 

مطلع و روی کارشان اعمال کنند.

دکتـر علیپـور معـاون درمـان دانشـگاه هـم گفـت: ما بـه دلیل 

نگرانـی کـه از جابه جایـی اورژانس سـینا داشـتیم به طور خاص 

امشـب از ایـن مرکز بازدیـد کردیم. اورژانس بیمارسـتان سـینا 

نیـاز بـه بهسـازی داشـت و کارهـای عملیاتـی آن آغازشـده و 
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طبعـاً در ایـن فاصلـه زمانی نیاز بـه انتقال خدمـات اورژانس به 

مـکان دیگـری داخل بیمارسـتان بـود که با همه سـختی هایش 

بـا همـکاری مسـئولین بیمارسـتان و معاونت درمـان این اتفاق 

افتـاد. البتـه مـکان فعلـی اورژانـس اگـر چـه اسـتاندارد و ایده 

آل نیسـت ولـی بـه لحـاظ فضـا و نحـوه چیدمان خـوب بوده و 

خوشـبختانه خللی در ارائه خدمات درمانی ایجاد نشـده اسـت. 

البته به دلیـل جابه جایی اورژانس، کارکنان بابت انتقال بیماران 

بـه بخش هـای رادیولـوژی و آزمایشـگاه با دشـواری هایی مواجه 

شـده و از طرفی با کمبود نیرو به ویژه خدمات، روبه رو هسـتند.

وی همچنین در خصوص محورهای بازدیدهای هیئت رئیسه گفت: 

عمده مشکل ما در این بازدیدها عدم ثبت دقیق مستندات است. 

 order در بازدید امشب هم ثبت مستندات در بعضی زمینه ها مثل

نویسی بسیار خوب بود ولی اشکالاتی در زمینه شرح حال نویسی، 

درج سیر بیماری و مشاوره دیده می شد و در برخی موارد هم 

اقدامات  انجام  تاریخ  و  پزشک، ساعت  نام  مهر،  فاقد  پرونده ها 

درمانی بود. خوشبختانه زمان انجام آزمایش ها خوب بود ولی در 

خصوص مشاوره چون ساعت و تاریخ آن ثبت نشده نمی دانیم که 

مشاوره ها به موقع انجام می شود یا نه. درمجموع با چند بیمار که 

صحبت کردیم از ارائه خدمات رضایت داشتند و اکثراً پرستار و 

پزشک خود را می شناختند.

معـاون درمـان دانشـگاه گفـت: درمجمـوع کارکنان از سیسـتم 

رضایتمندی کلی داشـتند ولـی در خصوص دیرکرد در پرداخت 

کارانـه ناراحت بودند که توضیح دادیم این مسـئله یک مشـکل 

کشـوری اسـت و وضعیـت پرداخـت در دانشـگاه علوم پزشـکی 

تهـران نسـبت به سـایر دانشـگاه های علوم پزشـکی بهتر اسـت 

البتـه بایـد در سـطح وسـیع بـه کارکنـان بیمارسـتان ها ایـن 

موضوع اطلاع رسـانی شـود.

در پایان دکتر عباسی مدیر نظارت و اعتباربخشی معاونت درمان 

دانشگاه گفت: جابه جایی الزامی که به جهت تعمیر و توسعه اورژانس 

انجام است، خوشبختانه به خوبی مدیریت شده و  سینا در حال 

کادر درمان با دقت تلاش زیادی می کنند که این مسئله آسیبی 

به خدمت رسانی به مراجعین و رضایتمندی بیماران وارد نکند. 

امیدواریم با سرعت عملی که در اجرای این پروژه بکار گرفته 

خواهد شد، در زمان مطلوب شاهد افتتاح پروژه اورژانس جدید 

باشیم. در بحث تعهد حرفه ای نیز به نظر می رسد بحث معرفی 

بیمارستان سینا  در  زیادی  تا حدود  بیماران  به  درمان  کادر 

موردتوجه واقع شده است.

توضیح اینکه پس از اورژانس، از بخش ویژه )ICU جنرال( نیز 

نقطه  به طرح  از کارکنان و کادر درمان  تعدادی  بازدید شد و 

نظراتشان با هیئت بازدیدکننده پرداختند.

دکتر جعفریان: در بیان حقایق منصف باشیم

دومین نشست رییس و معاونان دانشگاه با رسانه ها 
برگزار شد


